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Úvodní slovo zahradníka
(Jaroslav)

Pronikání vědomím přírody je pro mě každý rok více 
a více hlubší. To však ve mně vytváří pocit, jak toho málo 
vím a jak je příroda a její vědomí velké. Je ponořena v 
čase až na jeho samé dno, a přece je zároveň i za ním. 
Přírodní zákony jsou velmi krásné a živé.
Jsem rád, že můžu být její součástí a pečovat o Ni.



Rostliny, zemědělská sezóna
(Jaroslav) 

Rostliny na našem poli rostly krásně a my jsme se jim snažili zajistit co nejlepší podmínky  
ke zdravému životu. Pěstovali jsme letos velké společenství celeru, dýní, kořenové zeleniny, cibulovin, 
košťálovin, květin, jahod, malin a dalších desítek druhů a stovek odrůd rostlin. Náš organismus překy-
poval různorodostí a barevností. Miliony rostlin obklopovalo miliony hmyzáčků a jejich kořeny opečová-
vali malánci ze spousty půdních říší:) Celkově se nám podařilo vypěstovat skoro všechny rostliny, které 
jsme vysázeli. Na plochách jsme po sklízení rostlin vysévali rostliny na zelené hnojení a aplikovali jsme 
krom kompostu a bio-dynamických preparátů asi sto padesát tun zkompostovaného hnoje. Prostě jsme 
se jak jen jsme mohli starali o úrodnost a biodiverzitu nám svěřeného kusu Země. Také jsme vysázeli 
remízek za cca 100 000 korun, ve kterém se naše pole bude více líbit ptákům a všem, co mají rádi 
pestrou krajinu. Rostliny jsou překrásnou směsicí krásy a kreativního růstu, který se celý často stane 
naší fyzickou nebo duševní potravou. Chvála rostlinám.

Spolupracovníci
(Jaroslav)

Každý rok je jiný a k jeho jinakosti přispívají i lidé, kteří se také s každým rokem proměňují.

Spolupracovníci na statku letos byli trošku oslabeni odchodem Janka z polních prací, který ale pomáhal 
celý rok se závozy a občas i se zemědělskou prací na poli. Do týmu přibyla Gábina, která se zhostila 
části plecích prací. Taky u nás začala více pomáhat Míša, která záhy převzala chystání bedýnek. Stá-
lice našeho týmu Jana, Michal a Ivan zvládali naplňovat technické, chystací, plečkovací a jiné potřeby 
našeho hospodářství.

Ve fakturaci, bio-dynamických preparátech, komunikaci s Německem a správní radě nadále souladně 
pomáhala Katarína. Ve zpracovně pomáhali Mirek, Dana a Anička. K nim se přidali Jirka, Jana, Hanka, 
Katka a Jaroslav. Pár našich stavebních a údržbových projektů vydatně posunul nový pracovník Petr. 
Jaroslav  s Kateřinou se starali o KPZ, bedýnky a aby vše pěkně rostlo, prospívalo a drželo pohromadě. 
V projektové oblasti nám pomáhala Pavla. Ve spoustě aktivit nám pomáhali i spolupracovníci Camphillu 
a uživatelé Centra denních služeb, různí dobrovolníci a skupiny. O naše zvířata se staral Pavel. Žaneta 
se na zahradě také o leccos pěkného přičinila a díky ní máme zase čtvery včely :) Děkuji všem 
jmenovaným i nejmenovaným  za plodnou spolupráci a za vše, co jsem se mohl naučit!



Naše BIO Zpracovna
(Jaroslav)

Projekt BIO-zpracovny vstoupil do své druhé poloviny. V ní jsme dokončili investiční část projek-
tu, což znamená dokončení vybavenosti prostoru provozovny. Také jsme tříbili spolupráci s našimi 
spolupracovníky se speciálními potřebami. Ohledně prodeje jsme využívali platformu Scuku, přidali 
jsme některé naše výrobky do sortimentu Bionebio a spolupracovali s různými bezobalovými obcho-
dy. Také běžely naše dva eshopy a doplněk našich zimních podílů KPZ. Odbytovali jsme do Němec-
ka a zkoušeli oslovovat různé další partnery. Ohledně zpracování jsme vyráběli hlavně osvědčené 
produkty jako kysané zelí, kimchi, pasty, pesta, sirupy a marmelády. Od roku 2022 už BIO-zpracov-
na pojede bez finanční podpory, tak věříme, že se postaví na vlastní nohy a bude prosperující částí 
Svobodného statku na soutoku.           
       

Společenství kolem Svobodného statku na soutoku 
(KPZ)
(Kateřina)

Do společenství kolem Svobodného statku na soutoku, komunitou podporovaného zemědělství (KPZ), 
se v roce 2021 zapojilo necelých 400 členů a jejich rodin. Společenství čítalo 24 skupin rozmístě-
ných v Praze, Středočeském a Ústeckém kraji. Všechny podílníky jsme zvládli dostatečně zásobovat 
od května do konce října. Následně jsme spustili zimní sezónu, kdy zavážíme 1x za měsíc až do dubna. 

Bohužel doba nepřeje společnému setkávání, a tak jsme byli pouze na jednom KPZ setkání v Praze 
organizované skupinou na Žižkově. I tam však byla velmi malá účast, a tak přemýšlíme, jak vztahy 
ve společenství rozhýbat od dodavatelsko-odběratelského vztahu. Pokračovali jsme v konceptu tří 
cen, tedy podílníci mají možnost vybrat si, jakou cenou za sezónu přispějí, dle svých možností, 
a nebo dle toho, jak moc nás chtějí podporovat. 

Dobrovolnictví a ekovýchova
(Kateřina)

V tomto roce nás navštívilo 13 individuálních dobrovolníků, někteří z nich i několikrát. Pro zajímavost 
jsme zkusili vypočítat darované dobrovolnické hodiny, vyšlo nám to na 1528 hodin. Během roz-
jezdu sezóny u nás absolvoval stáž student Farmářské školy Honza, se kterým jsme však museli 
v červenci rozloučit, jelikož se rozcházela naše očekávání od této role. 

Kromě této dlouhodobé stáže jsme realizovali několik kratších stáží, na jejichž zajištění jsme dostali 
příspěvek od  Ministerstva práce a sociálních věcí v rámci operačního projektu zaměstnanost “Podpo-
ra sociálního podnikání v ČR pokračuje”. Proběhly dva mezinárodní workcampy ve spolupráci s orga-
nizací INEX-SDA. Jeden financovaný z Evropských sborů solidarity, jeden jsme realizovali na vlastní 
náklady. Dobrovolníci sice pomůžou s prací na poli, ale součet všech potřebných aktivit a materiálního 
zázemí pro jeden workcamp činí téměř 50.000 Kč. Opět nás také navštívila organizace Aikido Vino-
hrady, jejichž mládež zde měla soustředění. V červenci proběhl mužský kruh pod vedením Martina 
Švihly. Svobodná základní škola Třebušín nás navštívila dvakrát za účelem péče o své obilné políčko.

Měli jsme zde také několik jednodenních návštěv. Byli zde farmáři a členové spolku Výkvět, se kte-
rými jsme absolvovali PGS certifikaci (lokální systémy záruky kvality) pro ekologickou květinovou 
farmu a vzájemně jsme si vyměňovali informace nejen v květinářském oboru. Navštívili nás také přáte-
lé z organizace AMPI (Asociace místních potravinových iniciativ), se kterými jsme debatovali možnosti 
rozvoje KPZ v České republice a předali jsme jim dar v hodnotě 24 125 Kč na podporu tohoto rozvoje. 



V naší statkové budově Archa jsme poskytli prostor pro teambuilding organizace INEX-SDA, dále pro 
členy týmu Bezobalu  a také pro Ateliér goetheanismu. Hostili jsme setkání členů jedné z pracovních 
skupin ze spolku Slušná firma.

My sami jsme se zúčastnili akcí jako Jeden svět, Symposium živého zemědělství, Bylinkový den 
v Národním zemědělském muzeu, Vinobraní na Kačině, Řepné slavností v Horním Maršově a Biojar-
mark v Praze. Zajeli jsme také udělat přednášku do Karlových Varů, která byla vysílaná online na 
facebooku České pirátské strany. Také jsme měli 3 příspěvky do Českého rozhlasu Sever. Ve spolu-
práci s Hnutím Duha a Simonou Babčákovou jsme natočili video Krajina v bedýnce v rámci kampaně 
Tohle žeru. Ke sklonku roku jsme se zúčastnili Národního KPZ setkání na Toulcově dvoře.

Zvířecí společenství 
(Kateřina)

Náš dvůr je už poměrně stabilně zabydlený. Stále máme kobylu Sympatii, krávu Julii, kachny běžce, 
slepice, králíka a fenku Lalu. V zimě proběhla zabijačka a na jaře jsme opět pořídili nová prasátka 
z biofarmy Sasov. Tentokrát jsme si pro ně i osobně dojeli. Snažili jsme se o zabřeznutí krávy Julie, 
ale pravděpodobně se nepodařilo, tak budeme zkoušet opět v dalším roce. Jinak drobných mláďat bylo 
dost, odchovali jsme spoustu kuřátek i kachňátek, celkem cca 50 kusů.

Slavnosti 
(Katarína)

Rádi žijeme spolu s přírodou i v rytmu roku, a tak jsme jako každý rok slavili svátky roku: na Hromnice 
jsme vyšli na pole s nářadím a budili síly Země, vynášení Moreny na Smrtnou neděli vyšlo tento rok 
na první jarní den, na Čarodějnice jsme spálili svoje strachy, na svatého Jána zpívali při ohni. Na sv. 
Václava jsme poděkovali Zemi a jejím darům na našem již tradičním Díkůvzdání, pořádaném námi pro 
“díkůzralé”. Na Dušičky jsme se spojili se svými přáteli “na druhém břehu”. Extra jsme se rozloučili 
se spolupracovnicí Maruškou, která odešla na tento druhý břeh v září. Slavností pro nás byla i účast 
na Vinobraní na Kačině, ve spřáteleném biodynamickém vinařství Kutná Hora,  zakopávání biodyna-
mických preparátů na Fořtu v říjnu, a následné zakopání preparátu roháček na naší zahradě. V rámci 
interního vzdělávání se někteří spolupracovníci zúčastnili přednášky Yehudy Tagara, kterého jsme tu 
hostili, a v průběhu roku postupně dvou až tří workshopů nenásilné komunikace. Na podzim zasáhla 
zčásti do naší síly slavit korona, díky které jsme byli méně akceschopní. Advent a vánoční čas tedy 
završily náš rok spíše v rodinnější atmosféře.

   

Investice
(Jaroslav)

Hlavní důraz z hlediska objemu investic jsme letos měli na dokončení projektu BIO-Zpracovny. I přes-
to se nám podařilo z kraje roku dokončit okapy u velkých zvířat. Také jsme nakoupili dva kultivační 
stroje - disky a kombinátor, koště na úklid dvora a cesty. Projekt kaple se posunul do stádia vnitřního 
dokončování. Díky tomu, že jsme nemuseli nic velkého nakupovat, se nám podařilo skončit s tak pěk-
ným finančním výsledkem. Chvála výdržnosti našich strojů a prostorů.      
   .



Finance a obchod
(Jaroslav)

V obchodu se statek potýkal s celou řadou výzev. Vypadl nám dlouholetý partner Freshbedýnky, ale 
jeho místo úspěšně pokryl odbyt ve Scuku. Obchodovali jsme se Světem bedýnek, Sunfoodem, Life-
foodem, Countrylifem a dalšími. Nově jsme dodávali i do I love kimchi. První místo v obratu ale zaujal 
poprvé s více než půl milionem obratu Auenhof (náš obchodní partner v Německu). Z maloobchod-
ních partnerů se nejvíce podílel spolkový obchod Obživa, pak bezobalové obchody Bezobalu a v ne-
poslední v řadě obchod Rozmarýna. V koncovém odbytu se zvedl obrat přímého prodeje z našeho 
eshopu svobodný-statek.cz na 1,2 milionu, děkujeme za důvěru. Největší ekonomickou podporou je 
však náš systém KPZ ze svými 3,1 miliony a je naší hlavní stabilizační silou. Díky tomuto systému 
vzájemné podpory se nám daří nejen přežívat, ale i růst a děkujeme za vzájemnou podporu. 

Statek v tomto roce hospodařil velmi dobře - nejen, že mohl vyplatit odměny spolupracovníkům, prů-
běžné i závěrečné, ale dokonce podpořil finančně několik projektů a neziskových aktivit několika 
desítkami tisíc (AMPI o.p.s., svaz Probio, Slušnou firmu z.s., Výkvět z.s. a další).

Orgány Svobodného statku na soutoku, o.p.s.:

Ve Správní radě statku působili:

Peter Veselý, Kateřina Šimková a Katarína Králiková

V Dozorčí radě od roku 2018 působí:

Alena Malíková, Milouš Načeradský a Lukáš Rudolfský

Finanční zpráva
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2021



2021 2020 2019 2018 2017 2016 2015 2014 2013
VÝNOSY 9798 573 7968 835 6424 098 6370 827 5144 499 4217 441 4787 057 3858 646 2560 322
Prodej velkoobchod 3218 794 2589 965 2030 839 1764 000 2457 980 2162 394 3067 852 2181 163 794 567
Prodej bedýnky 1198 218 993 869 956 947 916 000 816 713 605 205 504 383 225 652 402 508
Prodej KPZ 3130 084 2972 314 2596 759 2072 000 1509 378 901 781  0  0  0
Dotace 1684 937 1182 327 294 908 820 616 203 012 370 977 608 174 652 836 371 075
Dary 318 456 92 256 378 601 658 000 [1] 1 185 13 919 605 389 534 225 750 402
Ostatní 248 084 138 104 166 044 140 211 156 231 163 165 1 259 264 770 241 770

NÁKLADY 9423 824 7673 548 6129 710 6367 294 4878 661 4444 103 4493 111 3562 591 1852 410
Mzdy 3303 482 2591 979 1721 602 1336 107 1180 996 1258 597 1036 466 995 482 487 958
Osivo a sadba 859 001 635 946 653 219 811 000 680 041 596 122 423 509 318 767 137 066
Nákup zeleniny 1650 785 818 337 636 507 718 590 541 291 425 630 348 760 297 869 679 219

Spotřeba materiálu 562 526 1446 867 937 029 1770 103 958 812 710 132 647 492 500 089 161 633
PHM (nafta) 216 963 187 823 253 362 173 000 179 271 197 144 179 659 156 989 138 017

Služby 2113 346 1549 555 1401 718 926 293 1039 188 860 468 1601 762 812 664 177 817
Odpisy 487 915 289 189 229 584 200 334 245 843 298 495 215 255 475 098 63 323
Ostatní 229 806 153 852 296 689 431 867 53 219 97 515 40 208 5 633 7 377

VÝSLEDEK 374 749 295 287 294 388 3 533 265 838 -226 662 293 946 296 055 707 912
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Podpora sociálního podnikání v ČR pokračuje“, 

CZ.03.2.60/0.0/0.0/15_016/0006098Děkujeme za podporu. 




